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Cornellà és una capsa de sor-
preses. Només cal mirar amb se-
renitat i paciència per captar
l’essència dels seus racons. Ja ho
deia García Lorca, quan ens con-
vidava en el seu poètic Impre-
siones y paisajes a interpretar
sempre “abocant la nostra ànima
sobre les coses, veient quelcom
espiritual on no existeix”. I un
bon indret de la ciutat on posar
en pràctica aquesta recomanació
és Can Camprubí, la casa nou-
centista que dona la benvinguda
al visitant que entra al parc del
Canal de la Infanta pel carrer de
Montserrat Roig. És obra del
mític arquitecte Josep Maria Ju-
jol, que la va edificar el 1927 per
a la família Camprubí –referents
internacionals en el cultiu de les
roses– i que va enamorar una es-
trella de Hollywood. 

Ens ho explica el seu actual
propietari, José Antonio Gallego,
conseller delegat de l’empresa
Einsmer, que hi té la seu. Galle-
go obre la porta de Can Camprubí
a Línia Cornellà igual que ho va
fer fa uns 25 anys a un grup de
desconeguts que es van interes-
sar per les línies de l’edifici. Era
l’any 1998, recorda, i acabava de
comprar i reformar la casa per
ubicar-hi la seva empresa. Un dis-
sabte a la tarda van trucar a la
porta i ell, acostumat a les visites
de fotògrafs i periodistes de la res-
ta del món que veien en aquest
racó de Cornellà la bellesa i virtuts
que els locals de vegades passem
per alt, va atendre els visitants.
“Eren dos senyors que em van
preguntar si podien veure la casa
per dins”, rememora Gallego,
que ho va acceptar encantat. En
aquell moment van entrar dues
persones més que s’havien que-

dat a l’exterior, esperant. Una d’e-
lles anava amb gorra i bufanda i,
en veure que Gallego, francòfil i
europeista confés, duia un da-
vantal de feina on posava “mes-
tre jardiner” en francès, se li va di-
rigir en aquest idioma. El que no
sabia Gallego és que tenia al da-
vant  l’actor John Malkovich, un
enamorat de les obres de Jujol
que va quedar captivat per Can
Camprubí. “Ets un afortunat”, re-
corda Gallego que li va dir l’es-
trella de Hollywood.

UNA NOVA VIDA
Però més enllà d’aquesta anèc-
dota, la importància històrica, pa-
trimonial, sentimental i tecnolò-
gica de Can Camprubí el con-
verteix en un edifici singular.
Gallego, cornellanenc de tota la
vida, també va quedar captivat
per la casa. De fet, que la comprés
i la reformés va ser determinant
per salvar-la. “Si no haguéssim fet
la reforma, la casa no hauria
aguantat, ja que estava en molt

mal estat”, destaca Gallego, que
enumera amb pèls i senyals –i un
contagiós entusiasme–els detalls
de la rehabilitació. 

Tanmateix, la voluntat de
l’empresari era mantenir l’es-
sència de l’edificació. Per fer-ho
possible, no van reformar res
sense el consentiment de Josep
Maria Jujol fill, amb qui té mol-
ta relació. Per tot plegat, actual-
ment la casa combina la moder-
nitat amb l’estima i el respecte pel
passat. Es percep, de fet, la per-
sonalitat dels Camprubí a través
d’elements que s’han conservat
per no oblidar-ne els orígens.
“Gràcies als materials amb els
quals es va aixecar la casa, pots
percebre l’esperit dels Campru-
bí, hi està impregnat”, reconeix
Gallego, que recorda els temps
quan als terrenys que envolten la
casa es cultivaven unes de les mi-
llors roses del món. “Cebrià Cam-
prubí va ser un dels mestres
creadors de roses més importants
del món”, detalla Gallego. 

Sense anar més lluny, una
rosa d’aquell rosar va guanyar l’a-
ny 1938 el primer premi del cer-
tamen de la Bagatelle de París,
considerat com els Òscars de les
roses. Aquella flor, que portava el
nom de Marquesa de Urquijo, va
ser batejada a Espanya com a Pi-
lar Landecho, nom de pila de l’a-
ristòcrata que en va recollir un ex-
emplar a Cornellà per portar-lo a
la capital francesa en plena guerra
civil. De fet, va ser en el moment
de netejar la casa i llençar objec-
tes vells que Gallego va topar amb
els documents d’aquella fita i el
diploma de la Bagatelle. 

D’anècdotes, com veiem, n’hi
ha com per omplir pàgines sen-
ceres. Gallego, de fet, es planteja
explicar-les més a fons per vin-
cular passat, present i futur de
Can Camprubí. I recollint la tra-
jectòria i mestratge dels Camprubí
en matèria de roses, fa uns anys
va impulsar l’anomenat pacte
generacional, una iniciativa que
vol vincular l’experiència de la

gent de més edat amb l’empenta
i el temps dels joves, convençut
que “l’experiència la transmet
l’individu”. En aquest punt fa un
alto per recordar el seu mentor,
Joan García-Nieto, el sociòleg i ca-
pellà jesuïta que, segons reme-
mora, li va obrir la ment “al tot, a
l’univers”, i que amara l’esperit de
la seva empresa, Einsmer. 

Una companyia que és la
creadora de l’M7, un sistema in-
tegral de seguretat que l’alcalde i
vicepresident de l’Àrea Metro-
politana, Antonio Balmón, vol
impulsar a tota la metròpoli. Per
a Gallego, es tracta d’una tecno-
logia “que empodera el ciutadà
per a la gestió de la seguretat”
amb només un clic al seu mòbil.
Acabem la visita a la planta bai-
xa, on Gallego i el seu equip ens
mostren el funcionament d’una
eina d’aire futurista en una sala
que ben bé podria ser l’escenari
d’una pel·lícula protagonitzada
per John Malkovich. I creiem
que a l’actor no li importaria pas.

Unescenari deHollywood
» Línia Cornellà entra a Can Camprubí, un edifici singular que conjuga història amb tecnologia punta 
» La torre és del 1927, és obra de Jujol i va enamorar l’actor John Malkovich, que va anar a visitar-la

Passat i present de Can Camprubí en dues fotos. Fotos: Cedida i Línia Cornellà

F.J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Novetat important en
l’assassinat d’Helena

Jubany. El jutge ordena
que es reobri el cas contra Santi Lai-
glesia per comparar el seu ADN amb el
trobat al cos i a la roba de la víctima.
L’ADN no coincideix amb el de Xavi Ji-
ménez, fins ara, únic investigat. Lai-
glesia pot recórrer.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Quan us neguin que a
les dones se les valora

més durament que als
homes penseu en les crítiques a Rihanna
per la seva actuació a la SuperBowl,
quan malgrat tot [està embarassada] es
va moure molt més que Snoop Dogg, D.
Dre i la majoria d’homes que han actu-
at durant la història de l’esdeveniment.

@martaroqueta

[Arran de la llei trans]
No es prohibeix dir

pare i mare! És una mo-
dificació a efectes legals, per no deixar
fora ningú. El 2005, amb l’aprovació del
matrimoni igualitari, es va modificar
“marido” i “mujer” per “cónyuges” i no
veig ningú obligat a dir “el meu còn-
juge”! QUIN FART, ÒSTICA, QUIN FART...

Vladímir Putin ho té
claríssim: “Ells” versus

“nosaltres”. Treu pit que
l’economia russa rutlla mentre la d’Oc-
cident està en crisi. La frase més des-
tacada: “L’existència de Rússia està en
perill. Occident vol escalar el conflicte
i nosaltres respondrem en la mateixa
mesura”.

@aleixclario@laraquelvilar@Carles_Porta

La lupa

uatre mesos després de la mort sota cus-
tòdia policial de Jina Amini, una jove kur-
da de 22 anys, les manifestacions i la re-
pressió continuen d’una manera acarnis-
sada a l’Iran. Jina –tot i que mediàticament

se la coneix com a Mahsa– havia estat detinguda i for-
tament colpejada per la Policia de la Moral per no por-
tar de manera correcta el vel. Volien obligar-la a fer
un curs de reeducació de conducta perquè aprengu-
és a ser una noia pudorosa.

Immediatament després del seu assassinat, les pro-
testes liderades per milers de dones van estendre’s per
tot el país sota el crit de “Jin, Jiyan, Azadi” (dona, vida
i llibertat). Aquest lema, que té origen en el projecte
revolucionari kurd, té un significat polític que va més
enllà d’un eslògan i es fonamenta en la idea que l’a-
lliberament de la societat i la destrucció del capitalisme
i de l’Estat passen per l’inexorable alliberament de la
dona a tot el món.

Les diverses interseccions que travessaven la
seva identitat han fet esclatar i mantenen unes pro-
testes sense precedents al país persa, liderades per les
dones i a les quals s’han sumat altres col·lectius i po-
bles que pateixen una doble o triple opressió i dis-
criminació, com és el cas de kurds i balutxis a l’Iran.
I també tenen el suport de nombrosos homes, als quals
el pes d’aplicar i seguir normes conservadores tam-
bé els cau com una llosa.

Cap país està absent de discriminació ni de vio-
lències cap a les dones, però n’hi ha alguns en els quals

la institucionalització social i política de la violència
es converteix en una vulneració de drets humans fla-
grant i en una persecució específica per la senzilla raó
de ser dona.

Aquest fet et converteix en una diana en l’àmbit
públic per l’Estat, pels cossos policials, pels líders re-
ligiosos i pels homes del teu entorn social, alhora que
també ho ets en l’àmbit familiar, on pares, germans
i cosins es converteixen en els garants de la teva hon-
ra. La discriminació, la violència i les vulneracions de

drets fonamentals en tots els àmbits posen en greu risc
la vida de les dones, entesa com una vida lliure, au-
tònoma i amb dignitat.

La violència, la persecució i la discriminació cap
a les dones no se circumscriuen a l’àmbit legal quan
se’ns atorguen menys drets. També es manifesten
en aquells casos en els quals, encara que existeixin
marcs normatius garants o amb certes garanties, el
desplegament efectiu d’aquests drets és inexistent.
També és important parlar de la violència que pa-
teixen les dones quan transgredeixen normes socials
que no necessàriament han de ser lleis, però que a

les seves comunitats, barris o països tothom acata
i segueix. Això és d’absoluta rellevància, ja que és
difícil de provar i, per tant, també es posa en dub-
te amb facilitat. I és important tenir-ho en comp-
te tant allà com aquí, en el marc de les societats oc-
cidentals.

El sistema hegemònic patriarcal es manifesta de
forma diversa segons on es visqui, però es fonamen-
ta sobre la mateixa base: dominació i explotació de les
dones i de la natura.

Podem parlar de l’Iran o de l’Afganistan, però en
altres latituds i sota contextos socioculturals dife-
rents trobem milers de dones que surten al carrer
per protestar, per exemple, contra la penalització de
l’avortament.

El debat és present aquests dies a l’Estat espany-
ol i hem vist el retrocés als Estats Units i a Hongria,
igual que a Nicaragua, Hondures, el Salvador o Gua-
temala. L’Església catòlica i evangèlica, així com el con-
servadorisme polític, han segrestat en nom de la vida
els drets reproductius de les dones, entre molts altres.
De la mateixa manera que l’islam polític a l’Orient Mit-
jà, al nord d’Àfrica i en alguns països africans o asià-
tics exerceix un control social i de classe a través del
cos, dels atributs i del desig de les dones.

Per aquestes raons és fonamental tenir en comp-
te les persecucions específiques que pateixen les do-
nes, per donar-hi una resposta adequada a través del
dret d’asil quan fugen d’aquestes situacions i arriben
a les portes d’Europa.

El patriarcat es manifesta diferent
segons on es visqui, però es

fonamenta sobre la mateixa base

per Dilara Ekmen (CCAR)

Dona, vida i llibertat
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Troben un home mort 
en un habitatge de Cornellà1

2
Enxampat conduint drogat un patinet 
a 118 km/h i saltant-se un semàfor

El Museu de les Matemàtiques 
quintuplicarà el seu espai a Can Bagaria

El caràcter de Paula Carmona

Nova baralla pel futbol al costat 
del camp de l’Espanyol

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

A les xarxes

@tsj_cat: La secció 3 de l’Audiència de Bar-
celona confirma la presó provisional per a un
jugador de futbol investigat per agressió se-
xual pels fets ocorreguts en una discoteca.

@QuicoSalles: L’informàtic [Isaías Herrero,
abans amic de Laura Borràs] acusa Borràs
de fer-li un “contracte encobert” i de fer
“trapis i marrons amb ella”.

#JudiciABorràs

@liniaxarxa: Mor un treballador durant el
muntatge del Mobile World Congress. La 
@GSMA, organitzadora del #MWC, ha tras-
lladat el condol a la família.

#MortAlMWC #AlvesContinuaràAPresó

La clau

El 28 de desembre de 2021,
el Congrés dels Diputats va
aprovar la Llei de garantia

del poder adquisitiu de les pen-
sions i altres mesures de reforça-
ment de la sostenibilitat finance-
ra i social del sistema públic de
pensions. I no va ser  cap inno-
centada. La cosa és molt seriosa.

La disposició addicional sise-
na d’aquesta llei assenyalava que,
en el termini màxim d’un mes des
de la seva aprovació, el govern en-
carregaria l’elaboració d’un in-
forme d’auditoria relatiu als in-
gressos provinents de cotitzacions
socials i a les despeses de natura-
lesa contributiva i no contributi-
va de la Seguretat Social. Aquest
informe seria realitzat en un ter-
mini de sis mesos i inclouria la
quantificació d’aquests conceptes
i el seu finançament durant el pe-
ríode comprès entre els anys 1967
i 2019, ambdós inclosos.

Ha passat més d’un any i en-
cara no s’ha elaborat l’auditoria i,
per tant, no només desconeixem
el resultat dels comptes de la Se-
guretat Social, sinó que podem
afirmar, i això és molt més greu,
que el govern no compleix la llei.

La gènesi de l’auditoria s’ini-
ciava, ja fa anys, amb la voluntat
de separar les fonts de finança-
ment de la Seguretat Social, de tal
manera que aquesta només assu-
mís les prestacions contributives
i l’Estat, la resta. Segons un infor-
me de fiscalització del Tribunal de
Comptes, més de 100.000 milions
d’euros eren els que havia aportat
la Seguretat Social entre els anys
1967 i 2018 a cobrir conceptes no
contributius, és a dir, les anome-
nades despeses impròpies.

La llei s’ha de complir
per Pedro Jesús Fernández    

Aquesta despesa de més de
100.000 milions d’euros, sense
comptar els interessos, obligaria
l’Estat a reingressar-los a la Se-
guretat Social. Si tenim en
compte altres informacions, re-
sulta que el deute de l’Estat
amb la Seguretat Social podria
ser superior als 500.000 milions
d’euros. Algú pot qüestionar la
viabilitat de les pensions públi-
ques? Hi ha o no hi ha diners? 

Tanmateix, i malgrat aques-
tes informacions, hi ha qui con-
tinua amb el mantra que les pen-
sions públiques són insosteni-
bles i que la caixa de la Segure-
tat Social està buida. Fins i tot
afirmen que les persones pen-
sionistes són unes privilegia-
des, ja que les pensions que es
perceben són molt generoses.
Altres no tenen cap vergonya a
assenyalar que les pensionistes,
actualment, viuen massa i, per
tant, millor no ocupar-se de la
seva salut i el seu benestar si es
vol evitar la fallida del sistema.

Aquests mateixos pocaver-
gonyes no tenen cap escrúpol a
aconsellar i defensar que el mi-
llor que poden fer les persones
jubilades és un pla de pensions
privat o hipotecar casa seva per
poder viure de rendes.

El més greu de tot això és
que aquest missatge ha penetrat
en la societat, especialment en-
tre la gent jove. Són molts els jo-
ves que han assumit que no co-

braran pensions, igual que pen-
sen que, tot i tenir una bona pre-
paració, hauran d’acceptar sa-
laris de misèria i feines precàries.

No tenen present que moltes
de les coses que s’han aconseguit
ha estat gràcies a les reivindica-
cions i les lluites dels seus pro-
genitors quan eren joves. Per
això, des de fa més de cinc anys,
són les persones grans les que es
manifesten i concentren als car-
rers i places de molts pobles i ciu-
tats de l’Estat, defensant les fites
assolides per poder  millorar les
seves condicions de vida i poder
viure amb dignitat. Afortuna-
dament, no a tot arreu és així. A
França, organitzacions juvenils
han convocat manifestacions
per defensar drets socials i ser-
veis públics de qualitat.

Però tornem a preguntar-
nos: per què el govern incom-
pleix la llei? L’auditoria ha de-
mostrat que l’Estat té un deute
amb la Seguretat Social de més
de 100.000 milions d’euros,
que hauria de retornar. Si a
això, hi sumem les cotitzacions
dels treballadors i treballadores
en actiu, és evident que la Se-
guretat Social tindria un supe-
ràvit més que suficient per pagar
pensions actuals i futures, aca-
bant així amb la fal·làcia que les
pensions no són sostenibles. A
més, això hauria de posar fi a la
campanya que vol crear un en-
frontament intergeneracional.

Els semàfors

El Museu de les Matemàtiques
es traslladarà al recinte fabril de
Can Bagaria, on augmentarà per

cinc la seva superfície. Tant 
el museu com l’Ajuntament
recorden que es tracta d’un
projecte de país i conviden 
la Generalitat a participar-hi.

pàgina 10MMACA

La Botiga Solidària va atendre
durant l’any passat prop de

3.000 cornellanencs que hi van
acudir a buscar aliments. 
El perfil d’usuari és una 

persona d’entre 25 i 64 anys 
amb menors a càrrec seu i pocs

recursos econòmics. 
pàgina 14Botiga Solidària

Una trentena d’alumnes de grau
superior de l’institut Esteve
Terrades impulsa un projecte
per crear una moneda local per
a Cornellà. Els objectius de la
feina són enfortir el sentiment
de pertinença i el petit comerç 
i promoure la sostenibilitat. 

pàgina 18Potenciem Cornellà
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NLes millors
perles

“No és un pa tumaca, però tambè estic ric”. I es queden tan
amples. És l’anunci que KFC va col·locar als autobusos

de Barcelona i que ha fet plorar sang milers de catalans. Al final
s’ha fet viral i la marca l’ha retirat. Gràcies, Twitter.

Un conductor begut baixa unes escales amb el seu
totterreny i, en arribar a baix, troba els Mossos

d’Esquadra esperant-lo. És el que li va passar a un home de
59 anys durant el Carnaval de Solsona. Riu-te’n de Rio.

Censurar Roald Dahl per evitar paraules com “gras” o “lleig”.
És el que ha fet l’editorial Puffin perquè el llenguatge que

considera “ofensiu” desaparegui de les obres d’un dels grans
de la literatura infantil. Per sort, en català no hi haurà canvis.

Joguina sexual o estri de cuina? Aquesta és la qüestió. Dedebò: aquest és el dubte que tenen uns investigadors
respecte a un objecte trobat a les ruïnes de la fortalesa
romana de Vindolanda, a Anglaterra. Ves a saber.

LA FOTOEli Don/ACN

Mirada pròpia

Fa uns mesos, vam rebre al despatx uns
clients que volien fer-se un xalet. Ens anà-
vem mirant de reüll entre els companys
mentre conversàvem amb ells. Feia molt de

temps que ningú no ens demanava un xalet.
Els darrers clients ens havien demanat cases. Al-

guns, cases de primera residència per viure-hi tot
l’any, altres, segones residències, cases de vacances
fora de la ciutat. La veritat és que l’ús que li dona-
ran a l’habitatge és una cosa que sorgeix a les pri-
meres converses, però en aquest cas, el xalet, dit així,
el vam relacionar sense dubtar-ho amb una casa de
cap de setmana. Ningú viu en un xalet.

Recordo la primera vegada que vaig sentir la pa-
raula. Devia tenir set o vuit anys, pels volts del fi-
nal de la dècada dels 70. El meu oncle es va comprar
un solar a prop de Maçanet de la Selva –llavors tam-
poc ningú l’anomenava terreny–, on pretenia fer-se
un xalet per als caps de setmana.

Per a la família va ser una notícia bomba, una
cosa fora del nostre abast, fins i tot de la nostra ima-
ginació. Solíem passar les vacances, com la majo-
ria de les persones, en cases de familiars en algun
poble, o bé fent càmping. Calculo que, en aquella
època, el meu pare tenia un Seat 124 Special de co-
lor granat, que pagava puntualment cada mes. Era
el nostre mitjà de transport per a tot, vacances in-
closes. Recordo el dia que li va instal·lar una bola
de remolc a la part del darrere, per anar a buscar
la rulot, una Hergo Gacela nova de trinca, també pa-
gada a terminis. Una casa amb rodes que ens se-
guiria a tot arreu i amb la qual passaríem els millors
anys de la nostra vida.

L’anunci del xalet del meu tiet –en realitat ell en
deia “xalé”– ens va sorprendre per inabastable. Vi-
víem de lloguer al barri del Clot a Barcelona i amb
prou feines es pagaven els col·legis a final de mes,
així que, pensar a comprar una segona casa era una
cosa inimaginable per a nosaltres. El meu pare ar-
gumentava amb despit –cosa que jo compartia sen-
se ombra de dubte– que per què voldria algú una
casa quieta en un lloc podent tenir-ne una amb ro-
des i portar-la a tot arreu. Quina meravella, pare…
Ni Roberto Benigni.

La cosa és que, amb el temps, la gent es va anar
fent xalets. Van arribar els 80 i els embussos de cot-
xes a les entrades i sortides de les grans ciutats van
començar a ser habituals. A Barcelona, una ciutat

d’esquena al mar, sense platges, sense rondes i pràc-
ticament sense espais verds o de lleure, la gent s’es-
capava el cap de setmana, fugint de la ciutat. A la Pre-
fectura de Trànsit, es desplegava l’operació sortida
i l’operació retorn, un llenguatge caspós al qual ens
vam començar a acostumar i que reflectia la mag-
nitud de la tragèdia. Els que ja no podien fer-se un
xalet es van començar a comprar apartaments en
blocs residencials; sortien del seu pis de la ciutat i
es posaven en un altre d’una urbanització de l’ex-
traradi d’algun poble, a la costa o a la muntanya.

El nostre càmping a Blanes, en un altre temps ter-
ra indomable dels capricis del Tordera i el seu del-
ta, va acabar envoltat de blocs d’habitatges que ens
miraven desafiadors com si fóssim Arapahoes en un
gueto reparcel·lat. La cala de Sant Francesc, aque-
lla platja salvatge on cuinàvem sardines les nits d’es-
tiu, es va omplir de xalets i d’aparcaments de cot-
xes a cel obert.

La nostra casa amb rodes va quedar relegada a
les aventures de les vacances d’estiu, gairebé sem-
pre en acampada lliure. La vall de Pineta, Ordesa o
Benasc, llocs que, llavors, encara estaven fora de l’a-
bast del turisme massiu. Però els hiverns inactius

en un cementiri per a caravanes li van donar l’es-
tocada definitiva fins que ens en vam desfer.

Afortunadament, la ciutat va canviar, en aque-
lla època. La transformació de la Barcelona olím-
pica va deixar un llegat de platges, espais lliures i
oferta cultural que, a poc a poc, van anar atraient
els seus habitants i altres turistes. En una ciutat
oberta al mar, ja no es feia tan urgent escapar-se el
cap de setmana.

Avui molta gent jove ja no té cotxe, sens dubte
perquè cada cop són més cars i comporten més des-
peses, però també per un cert canvi d’actitud. Els dies
festius a la ciutat ja no són la desolació que eren en
dècades anteriors; darrerament ni tan sols el mes
d’agost. A la gent li agrada la ciutat. No considera
una condemna quedar-s’hi el cap de setmana, de la
mateixa manera que no considera un privilegi tenir
un xalet on passar-se el diumenge tallant la gespa
o arreglant la teulada. Sembla que hi ha altres prio-
ritats. Les cases, com els cotxes, són per viure-les.

Malgrat totes les virtuts d’aquesta ciutat més or-
denada i més segura, però, hi havia alguna cosa d’a-
quella Barcelona de Vázquez Montalbán que em ge-
nera certa nostàlgia. Potser per la fragilitat de llocs
com els xiringuitos de la Barceloneta o els engi-
nyosos llocs de pesca que la gent es construïa en una
escletxa, entre les roques del trencaones. Una ciu-
tat on et podies topar a cada cantonada amb una fo-
guera de mobles vells per la revetlla de Sant Joan
o saltar la tàpia del col·legi Claret per jugar a fut-
bol fins a les tantes. Una ciutat on el paisatge urbà
i domèstic es creava per apropiació, com una con-
questa territorial. En una ciutat indubtablement més
precària, aflorava amb facilitat el caràcter nòmada
de les persones, una actitud exploradora ancestral
que ens ha fet conquerir el món i ens empeny a des-
cobrir-ne d’altres.

A l’època en què vam comprar la nostra rulot,
l’arquitecte italià Aldo Rossi construïa a Venècia la
seva proposta de Teatre flotant del Món per a la Bi-
ennal d’Arquitectura. El teatre va arribar a creuar
l’Adriàtic fins a Dubrovnik. M’agrada pensar que de-
via dir alguna cosa semblant: “Qui voldria repetir
la funció sempre al mateix lloc podent navegar per
tot arreu…”.

Potser ha arribat el moment d’afrontar el disse-
ny del xalet dels nostres clients amb valentia, posant-
li un parell de rodes.

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El xalet

Rulot Hergo Gacela de 1978. Foto aportada per l’autor

En una ciutat més precària,
aflorava amb facilitat el caràcter

nòmada de les persones
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@manolileonsegur: Avui [14-2-2023] fa 113
anys Àngel Guimerà s’atorgava davant de
notari poders mutus amb l’home de qui es-
tava enamorat.

@324cat: Un pacient de VIH es cura des-
prés d’un trasplantament de cèl·lules mare
i ja és el tercer cas confirmat al món. Ho ha
certificat aquest dilluns la revista Nature.

@lecroupiercat: Avui l’àvia Marina ha
cantat la primera cançó al seu besnet pe-
tit de cinc setmanes. Tots dos són de l’any
23, de dos segles diferents.

Flaixos

Tribuna

Ara fa vint anys, VINT, que al solar que l’Ins-
titut Català del Sòl té a l’antiga fàbrica de l’Es-
trella de Badalona hi vàrem prometre la
construcció de 375 habitatges de protecció ofi-

cial. Fa 8 anys, VUIT, que es redacta el planejament de
les Tres Xemeneies, que en preveu al voltant d’uns 400
d’aquesta tipologia. I jo, pel meu passat, també en soc
responsable.

A cada ciutat metropolitana, i a la capital, hi podem
trobar exemples de desenvolupaments eterns, o per co-
mençar, de fa més d’una dècada. Entremig hi ha hagut
la crisi immobiliària, la crisi de les caixes i dels bancs,
la pandèmia, la guerra i també noves lleis d’urbanisme,
de contractes i de transparència que han anat posant ele-
ments de “garanties” que han contribuït clarament al fet
que, per totes aquestes raons combinades, fer habitat-
ge a Catalunya hagi esdevingut una missió titànica.
Aquests atenuants no exculpen els que hem estat als go-
verns, però ajuden a explicar que l’urbanisme és una gim-
cana molt complicada de fer.

I això tenint en compte expressions com la d’“emer-
gència habitacional” o tantes altres que els polítics i els teò-
rics s’han anat empescant per posar de manifest que a Es-
panya som a la cua de la construcció d’habitatge protegit.
En aquesta matèria, des dels àmbits públics, reguladors
i executius s’ha insistit a prendre mesures en contra de qui
en té, en contra de qui en fa i en contra de qui en compra.
Augments fiscals en forma d’impostos i taxes, i obligacions
de cobrir tot allò que des del món públic no s’ha fet.

En els darrers anys, per fi, en l’àmbit metropolità s’ha
promogut un concurs perquè públics i privats poguessin
abordar conjuntament la producció d’habitatge protegit.
I s’ha constituït una societat –HMB SA– per, teòricament,
fer milers d’habitatges. Abans, però, ja s’havien aprovat
planejaments consorciats amb ajuntaments per fer que
el Govern català i els locals promoguessin habitatge, amb
un èxit ben escàs. Molts d’ells es van desfer, perquè pre-
tenien fer habitatges allà on no hi ha demanda suficient.
Crear els instruments on no hi ha demanda no acostuma
a sortir bé. Però com deia, aquesta col·laboració publi-
coprivada sí que podria reeixir. Ho veurem.

Sigui com sigui, l’administració sempre ha anat pre-
nent mesures per mirar de contribuir a augmentar el parc
d’habitatge públic. No tot han estat fracassos. La pos-
sibilitat de comprar-ne de fets als privats ha estat, aques-
ta sí, una bona mesura. Però moltes altres, sobretot les

que tenen a veure amb mostrar un món de bons i do-
lents, han esdevingut neutres o dolentes. La darrera, el
topall dels preus del lloguer, que els ha fet augmentar i
ha tret habitatges d’aquesta tipologia del mercat.

Per fer habitatge, públic o privat, no hi ha més cera de
la que cremarà en les següents frases. Per fer habitatge,
deia, és fonamental tenir una economia en marxa. Que
rutlli, que hi hagi feina. I que la feina permeti obtenir uns
sous que siguin suficients per adquirir préstecs, i tornar-
los. Si no tens feina, no pots accedir a cap habitatge. Pots
mirar de trampejar, amb lloguers socials i amb alguna aju-
da, però seràs a la roda de l’escassetat d’una oferta que
sempre serà insuficient i, gairebé sempre, dolenta. I tam-
poc podràs accedir a una provisió pública d’habitatge, per-
què sempre hi haurà un preu a pagar i una obligació i una
responsabilitat dels gestors públics a complir.

Com resoldre una qüestió evident, que afecta tota
mena de gent amb ingressos, siguin molts o pocs? S’ha
de generar oferta de lloguer. S’ha d’escurçar la burocràcia.
S’han d’emetre llicències en 90 dies i no en 400. S’ha d’in-
centivar fiscalment l’estalvi destinat a l’habitatge. S’han
de transformar infraestructures i/o sòl per generar sos-
tre edificable. Cal generar oferta, però s’ha de saber que
fer molts habitatges no resol la qüestió si no hi ha fei-
na, pagada suficientment, que permeti atendre lloguers
o hipoteques. I també s’ha de saber que el sòl és finit, i
que no és sostenible crear megaurbs. I no ho volem. Es
poden fer més habitatges, segur, però no es poden fer
tots en un àmbit proper. I és per això que, si no podem
viure a la ciutat on treballem, necessitarem arribar-hi.
Com als 80 es va crear una xarxa de metro més enllà de
la capital, hem de fer una xarxa ferroviària més enllà de
l’àmbit metropolità. I distribuir-hi activitat en anelles,
perquè no tothom tingui el seu pa a Barcelona, sinó que
el pugui tenir als Vallesos o a la Catalunya Central.

Avui, la gent sola, la gent jove i la gent nouvinguda
a l’àrea de Barcelona i a Barcelona ciutat tenen molt com-
plicat trobar un habitatge o llogar-lo a un preu possible.
Aquesta setmana hem llegit la història d’una senyora que
cada dia treballa a 700 kilòmetres de casa seva, netejant
una escola. Viu a Nàpols i va fins a Milà. En tren d’alta
velocitat. Que no hi hagi “Joseps o Josefines” a casa nos-
tra depèn de si som capaços de flexibilitzar-nos, de crear
riquesa en equilibri i de trobar el punt mitjà entre una
fiscalitat que no ofegui i uns sous que puguin defensar
ciutadans independents.

Cal generar oferta, però
s’ha de saber que fer molts

habitatges no resol la
qüestió si no hi ha feina,
pagada suficientment,

que permeti atendre
lloguers o hipoteques. 

I també s’ha de saber que
el sòl és finit, i que no és

sostenible crear
megaurbs. Es poden fer
més habitatges, segur,

però no es poden fer tots
en un àmbit proper

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

Giuseppina Giuliano o Josefina Julià

Fo
to

: P
ex

el
s



9 | 

líniacornellà.catFebrer 2023

Més d’un centenar de persones
van acudir el passat divendres 27
de gener a l’Espai Línia per a la
inauguració de Premsa de pro-
ximitat metropolitana. Un re-
corregut per la història. Es trac-
ta de la primera exposició de
premsa metropolitana de Bar-
celona i repassa la història i la re-
llevància d’aquest fenomen a
través de 90 capçaleres històri-
ques dels barris de Barcelona i de
l’àrea metropolitana. Entre els
assistents, va destacar la pre-
sència de personalitats del món
polític i cultural, com Dolors
Sabater, Xavier Trias, Josep
Martí Blanch, Fèlix Riera o Ana
María Aguirre.

La mostra combina edicions
originals, facsímils i reproduc-
cions ben contextualitzades his-
tòricament per poder entendre
el paper que han tingut aques-
tes publicacions a l’hora de
mantenir informats els ciuta-
dans durant tants anys. Els tex-
tos del professor Joan M. Cor-
bella ens acompanyen per tota
la sala recordant que el futur de
Barcelona i de la seva rodalia
implica entendre i potenciar la
proximitat metropolitana. L’ex-
posició ha comptat amb el su-
port de la Secretaria de Mitjans
de Comunicació de la Genera-
litat de Catalunya.

EL PODER DE LA 
COMUNICACIÓ LOCAL
Oriol Duran, secretari de Mitjans
de Comunicació i Difusió de la
Generalitat; Francesc Fàbregas,
president de l’Associació Cata-
lana de la Premsa Comarcal
(ACPC); Josep Ritort, secretari
general de l’Associació de Mit-
jans d’Informació i Comunicació
(AMIC); i David Centol, editor
del Grup Comunicació 21, van
intervenir per reivindicar el pa-
per de la premsa de proximitat
metropolitana en el mapa
de la comunicació
catalana.

Duran va
fer un elogi
de la prem-
sa de pro-
ximitat i
va desta-
car preci-
sament la
seva habi-
litat per ob-
rir nous mer-
cats. “És una
premsa que es va
avançar en una cosa
que avui tothom vol fer: la
segmentació dels públics i ar-
ribar a audiències específiques”,
va afirmar. Per la seva longevi-
tat i la seva fortalesa, Duran va
destacar que “la premsa de pro-
ximitat metropolitana no no-
més sobreviu, sinó que creix i es
fa forta”.

Francesc Fàbregas, presi-
dent de l’Associació Catalana

de la Premsa Comarcal (ACPC),
va començar fort: “Ni la pandè-
mia ha pogut amb nosaltres”. I
va explicar per què la comuni-
cació local és tan important des
d’un punt de vista global: “Par-
lar de premsa comarcal és par-
lar de país, del que passa als po-
bles, a les comarques. Per a nos-
altres, això és cabdal, i per això
tenim una salut molt bona. I és
molt important que des de la ca-
pital es parli de premsa de pro-
ximitat”. Fàbregas, això sí, va fer

una crida al sector per
poder mantenir i

fins i tot ampliar
la força del pe-
riodisme de
proximitat:
“Necessi-
tem edi-
tors forts
que no de-
penguin de
les subven-
cions, capa-

ços de crear si-
nergies. Amb ells

continuarem exis-
tint i seguirem endavant”.

Josep Ritort, secretari de
l’Associació de Mitjans d’Infor-
mació i Comunicació (AMIC), va
destacar per què és tan important
la premsa de proximitat al nostre
entorn: “El que fa diferent Bar-
celona d’altres grans ciutats és la
vida de barri. És el lloc on vas créi-
xer, on treballes i on vols viure. I
per això a Barcelona i a l’àrea me-
tropolitana seguim tenint mit-

jans de paper que fan aquest bar-
ri”. Segons Ritort, “la proximitat
interessa, perquè és un servei
per a la vida metropolitana”. I una
bona mostra d’aquesta força són
els 114 mitjans en català que l’A-
MIC té a l’àrea metropolitana.

David Centol, editor del Grup
Comunicació 21 i promotor de
l’exposició, va apel·lar al valor
més emotiu de la mostra: “Ca-
dascuna d’aquestes més de 90
capçaleres és un tros d’història lo-
cal, un pedaç de vida, un relat que
mereix ser escoltat, i totes formen
part d’una oportunitat periodís-
tica: la visió metropolitana”. Per

a l’editor, és qüestió de temps que
més assumptes urbans es gestio-
nin des d’una òptica metropoli-
tana. I un d’ells és la comunicació:
“El territori mediàtic metropoli-
tà està naixent. I amb les seves 21
edicions, Línia n’és un exemple
que ja es troba en un moment dolç
de reconeixement de la seva visi-
bilitat. El seu potencial de creixe-
ment és enorme i ho podrem
comprovar en els anys vinents”.

La mostra Premsa de proxi-
mitat metropolitana. Un recor-
regut per la història es pot veu-
re a l’Espai Línia (carrer Girona,
52, Barcelona) fins al 30 de maig.

Espai Línia, la Casa dels Barris

Espai Línia inaugura la primera exposició 
depremsametropolitanadeBarcelona

Andreu Asensio
BARCELONA

4Els assistents a l’acte van vi-
sitar atentament l’exposició.
Cadascú s’acostava al panell on
hi havia les capçaleres del seu
barri i recordava en veu alta
com les havia descobert i les se-
guia. I molts visitants comen-
taven perplexos la gran varie-
tat de capçaleres que existien i
que encara existeixen a Barce-
lona i a l’àrea metropolitana.
Menció especial per a les joies
de la corona, les edicions ori-
ginals i els facsímils, del Diari
de Barcelona, La Veu de Sant
Martí o de Sarrià, que van atrau-
re moltes mirades.

Però més enllà de la història,

David Centol va voler destacar
la faceta més reivindicativa d’a-
questa exposició: “Recordem
la importància de la premsa lo-
cal com a instrument reivindi-
catiu. La guerra civil va tallar de
soca-rel la veu dels barris, i fins
als anys 50 la premsa local no va
tornar a sortir al carrer. Tími-
dament, van començar a sorgir
capçaleres tolerades pel règim,
fins que als anys 70 va esclatar
el fenomen de la premsa de
barris. A Sant Andreu, a Horta,
a Gràcia o a Sants, però també
a Badalona, a Santa Coloma
de Gramenet o a l’Hospitalet, el
fenomen va ser imparable”.

Història viva de la comunicació 
i de la reivindicació

Oriol Duran: 
“La premsa de proximitat
metropolitana no només
sobreviu, sinó que creix 
i es fa forta”

Francesc Fàbregas: 
“És molt important que
des de la capital es parli 
de premsa de proximitat”

Josep Ritort: 
“El que fa diferent
Barcelona d’altres ciutats
és la vida de barri, i per
això seguim tenint mitjans
de paper que fan barri”

David Centol: 
“Totes aquestes més 
de 90 capçaleres formen 
part d’una oportunitat
periodística: la visió
metropolitana”
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L’exalcalde Prieto i Joan Tardà
tancaran les llistes d’ERC

POLÍTICA4L’exalcalde Frederic
Prieto i Joan Tardà tancaran les
llistes d’ERC per a les munici-
pals. Prieto va ser el primer al-
calde de la democràcia pel
PSUC, i va governar fins al 1985.
Per la seva banda, Tardà acu-
mula una llarga trajectòria po-
lítica, tant a la ciutat -on va ser
regidor i està vinculat a diverses
associacions- com en l’àmbit
català i estatal. De fet, aquesta
serà la segona vegada que tots
dos coincideixin en una llista

electoral, ja que el 1979 forma-
ven part de les llistes del PSUC.

TRAJECTÒRIA DILATADA
Aquesta trajectòria de servei a la
ciutat és reivindicada per la nú-
mero 1 dels republicans, Ra-
quel Albiol, que destaca la in-
tenció de la seva candidatura de
“sumar des de les esquerres
transformadores”. Albiol diu
que volen ser “decisius” per in-
tentar evitar que el PSC torni a
aconseguir la majoria absoluta.

Tot a punt per a l’Spannabis 
i el saló del busseig a la Fira

FIRA4L’esdeveniment de refe-
rència del sector del cànem ater-
rarà un any més a Cornellà del 10
al 12 de març. Es tracta de
l’Spannabis, una fira que durant
tres dies portarà expositors, pro-
fessionals i visitants d’aquest
sector, que podran intercanviar
opinions i tenir l’oportunitat de
trobar nous contactes i clients. 

Més en concret, la fira comp-
tarà amb prop de 300 expositors
internacionals i rebrà la visita de
4.000 professionals convidats. 
En paral·lel, l’Auditori acollirà la
novena edició de les World Can-

nabis Conference, en les quals di-
ferents experts en la matèria
comentaran els últims avenços
científics i altres qüestions rela-
cionades amb el cànnabis. 

LA FIRA DEL BUSSEIG
Per altra banda, del 24 al 26 de
març la Fira acollirà un altre es-
deveniment d’abast internacio-
nal, com és el Mediterranean Di-
ving Show, el saló del busseig,
que aplegarà diferents actors
d’aquest sector com ara fabri-
cants, distribuïdors, escoles, pro-
fessionals i aficionats. 

Més de 1.500 intervencions
dels serenos en un any

SEGURETAT4L’Ajuntament ha
fet balanç del servei d’observa-
ció nocturna (SON), els serenos
de Cornellà, que va posar en
marxa fa un any. L’equip de set
serenos han portat a terme 1.556
intervencions a la via pública,
bona part d’elles acompanya-
ments a dones i d’altres relacio-
nades amb desperfectes en el
mobiliari urbà i neteja.

Més en concret, el 22% de les
intervencions, el percentatge

més elevat, han estat relaciona-
des precisament amb el mobi-
liari urbà i la neteja i retirada de
residus. Cal destacar, a més,
que el 19% de les actuacions
han consistit a acompanyar ve-
ïns que tenien sensació d’inse-
guretat, majoritàriament dones.
Els serenos també van acompa-
nyar veïns que van sol·licitar la
seva ajuda per desplaçar-se a
centres de salut o farmàcies i a
altres que estaven desorientats.

Ciutat

Roda de premsa de presentació dels dos noms. Foto: Línia Cornellà

Foto: Ajuntament

Eleccions | La CUP tria Pep Sort com a candidat a l’alcaldia
La CUP Alternativa d’Esquerres de Cornellà va escollir el passat 18 de febrer Pep Sort 

com a candidat a l’alcaldia. Sort té 28 anys, és llicenciat en Ciències Polítiques i treballa de
programador. Meritxell Romances i Ángel Camacho seran número dos i tres, respectivament.

EQUIPAMENTS4El Museu de
Matemàtiques (MMACA) i l’A-
juntament han signat un conve-
ni de col·laboració per traslladar
el museu a una de les naus bui-
des de Can Bagaria. D’aquesta
manera, el museu, que ara dis-
posa d’un espai de 300 metres
quadrats al Palau Mercader,
passarà a estar ubicat en un re-
cinte amb una superfície de
1.500 metres quadrats. “Això
ens permetrà refermar l’esperit
del museu i ampliar les nostres
activitats”, destaca la presiden-
ta del MMCA, Pura Fornals.

De fet, l’alcalde Antonio Bal-
món celebra l’arribada del
MMCA a aquest centre fabril. En
concret, el museu ocuparà un es-
pai de la nau central, que ara cal-
drà rehabilitar i adequar per
instal·lar-hi l’equipament. “No és
una aposta de ciutat, és un pro-
jecte de país”, assenyala Bal-
món, que reconeix que, en el mi-
llor dels casos, el museu podrà

estar finalitzat en tres anys, tot i
que no ha volgut enganxar-se els
dits. “És difícil saber-ho”, reite-
ra l’alcalde. Així i tot, vol deixar
clar que l’anunci de trasllat no
són només paraules. “Ja s’ha
encarregat el projecte base per
començar les obres”, informa. 

Pel que fa a la dotació eco-
nòmica de l’actuació, l’alcalde
detalla que serà d’uns 3,5 mi-

lions d’euros, diners que apor-
tarà l’Ajuntament en la seva
majoria, tot i que també es bus-
caran recursos i fons externs per
completar el trasllat.

En aquest sentit, Balmón
convida a la Generalitat, i en con-
cret a les conselleries d’Educació
i Cultura, a vincular-se amb el
projecte. “El Govern s’ha de sen-
tir interpel·lat”, expressa.

Fotografia de les autoritats davant la nau que acollirà el museu. Foto: Línia

El Museu de les Matemàtiques
es traslladarà a Can Bagaria

» El nou equipament quadruplicarà el seu espai al recinte fabril
» Les obres tenen un cost de 3,5 milions i podrien durar tres anys
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El dia que els investigadors
van analitzar dotze lava-
bos del Parlament brità-
nic, es van trobar una

sorpresa. En onze –entre els quals
un de proper al despatx del primer
ministre d’aleshores, Boris John-
son– hi havia traces de cocaïna.
També es van trobar rastres d’a-
questa substància prohibida als la-
vabos que feien servir els perio-
distes. La investigació, publicada a
finals del 2021 pel diari The Sun-
day Times, va posar en evidència
una realitat que feia temps que se
sabia als passadissos de Wes-
tminster: la cocaïna és una droga
d’ús comú a la política. Alhora,
aquell descobriment va obligar el
president de la cambra, Lindsay
Hoyle, a posar-se en contacte amb
la policia metropolitana de Londres
perquè iniciés una investigació. 

Els fets, que van avergonyir la
política britànica, també són una
mostra de com funciona el con-
sum de la cocaïna, i per extensió
el seu comerç, i la manera com les
autoritats persegueixen la seva dis-
tribució. A diferència d’altres
substàncies associades a la mar-
ginalitat, com podrien ser l’hero-
ïna o la metamfetamina, als països
rics aquesta droga té a veure amb
les altes esferes. Segons explica
Mireia Ventura, de l’ONG dedi-
cada a l’anàlisi química de drogues
Energy Control, “la cocaïna es
relaciona amb les classes socials al-
tes”. “No és com l’speed,que pro-
dueix un efecte similar però val 20
euros el gram, sinó que és cara i no
tothom pot comprar-la”, afegeix.
En la mateixa línia s’expressa l’a-
gent i portaveu del sindicat dels
Mossos d’Esquadra USPAC Albert
Palacios quan diu que els consu-
midors d’aquest producte poden
ser “jutges, advocats, empresaris...
De fet, tothom”.

A banda, la cocaïna, tot i que
no acostuma a obrir telenotícies ni
a ocupar el debat públic, és una
droga molt present a la nostra so-
cietat. De fet, podem afirmar que
la posició tant de Barcelona com
de la metròpoli en el mercat glo-
bal d’aquesta substància és cabdal.
La regió és una de les capitals
mundials de la cocaïna. 

EPICENTRE CONTINENTAL
L’any 2017, la metròpoli de Bar-
celona es va convertir, per davant
de Zuric i d’Anvers, en la regió eu-
ropea on més cocaïna es consumia.
Així ho va determinar una inves-
tigació de l’European Monitoring
Centre for Drugs and Drug Ad-
diction (EMCDDA), en què s’a-
nalitzava la presència d’aquesta
substància a les aigües residuals de
la depuradora del Baix Llobregat.
L’equipament dona servei a part de
Barcelona i Sant Just i a tot Cor-
nellà, el Prat, Esplugues, l’Hospi-
talet, Sant Joan Despí, Sant Boi i
Santa Coloma de Cervelló. El dia
que més es consumia era dissab-
te i el que menys, dimecres.  

En la darrera anàlisi de
l’EMCDDA, la metròpoli ja no
ocupava la primera posició a la llis-
ta. El 2021, la capital catalana i la
seva rodalia van ser la vuitena re-

gió del continent en consum de co-
caïna i, encara que dimecres con-
tinuava sent el dia en què menys
restes es trobaven a l’aigua, el dia
de més consum era diumenge. Si-
gui com sigui, al territori el seu ús
és molt elevat, i a diferència de cen-
tres empresarials com Zuric, Ba-
silea o Brussel·les, en els quals du-
rant la setmana hi ha un fort con-
sum, a casa nostra la presència de
cocaïna a la depuradora es dispa-
ra el cap de setmana.

“Les persones que arriben al

nostre servei d’anàlisi normal-
ment utilitzen la cocaïna de forma
recreativa”, explica Ventura. “Ve-
iem gent que la pren per jugar al
pòquer o a les cartes en general”,
afegeix. Així, tot i que de vegades
s’associa a les feines estressants, en
el cas de la metròpoli la substàn-
cia està emparentada amb la fes-
ta. “Hi ha qui l’utilitza com un es-
timulant de curta durada per ges-
tionar la part depressora de l’al-
cohol, per això és una droga que
està associada al turisme de bor-

ratxera: permet sortir de nit durant
dies seguits i continuar bevent”, as-
segura Ventura. Aquest fet expli-
caria la davallada del consum de
la substància al territori metro-
polità entre el 2017 i el 2021. Amb
la pandèmia va caure l’arribada de
turistes i, per tant, l’ús de la subs-
tància en el seu vessant festiu.  

Tanmateix, segons l’integrant
d’Energy Control, el turístic no és
l’únic tipus de consum. “La coca-
ïna s’adapta a gairebé tots els
contextos, perquè el seu efecte no

és tan visible com el d’altres dro-
gues. És a dir, pots anar a la feina
si t’has fet una ratlla”, diu per afe-
gir que “és una substància silen-
ciosa”. A més, en paraules de
Ventura, agrada més als homes.
“És una droga que promou la se-
guretat, que et fa sentir gran. Per
això el problema és quan engan-
xa algú amb l’autoestima baixa o
una persona addicta a la feina”,
afirma. En aquest cas, un ús dia-
ri pot derivar en problemes car-
diovasculars greus.

A la regió metropolitana, el consum de cocaïna està associat a la festa més que no pas a les feines estressants. Foto: Mossos d’Esquadra

Barcelona i la seva àrea metropolitana es van convertir l’any 2017 en la primera
regió de tota Europa en presència de cocaïna a les aigües residuals. Avui el territori
ha perdut aquest dubtós honor. Com ha afectat la pandèmia el mercat d’aquesta

substància il·legal? Quin paper té la metròpoli en la distribució continental?

Capital europea de 
la droga silenciosa
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n Des del diari Línia hem intentat
posar-nos en contacte amb un trafi-
cant de cocaïna per entendre com
funciona la distribució d’aquesta
substància. A través de l’aplicació Te-
legram, vam buscar grups que es
ventaven de vendre armes i drogues.
En aquesta xarxa no n’hi ha pocs. Tot i
que no teníem gaires esperances que
l’administrador d’un d’aquests grups
ens respongués, un ho va fer. En un
principi semblava que hi podríem
parlar. “El temps són diners i jo gua-
nyo entre 1.500 i 5.000 euros en 10
minuts; quant pagareu pel meu

temps?”, va deixar-nos anar. “Jo escu-
llo el lloc per a l’entrevista, no vosal-
tres”, va afegir quan vam dir-li que se-
ria una conversa telefònica i que no li
pagaríem res. Finalment, el traficant
va declinar la nostra oferta. 
Segons l'Oficina de Nacions Unides

contra la Droga i el Delicte (UNODC),
des de la pandèmia ha augmentat la
venda de drogues a través de les xar-
xes, però és molt probable que el trafi-
cant amb el qual vam parlar fos un
fanfarró. “Moltes de les operacions
d’aquesta mena es fan amb criptomo-
nedes i és difícil rastrejar-les”, explica
el mosso Albert Palacios, sorprès per
l’actitud del nostre contacte. 
Més enllà d’això, des del diari hem

parlat amb el Dídac, que va iniciar-se
en el consum de cocaïna quan tenia 20
anys i que ara en té més de 40, perquè
ens detalli com compra la droga. “El
contacte d’un camell és molt fàcil d’a-
conseguir sempre que ho facis a través
d’altres persones que consumeixen”,
afirma. “És tan senzill com escriure un
missatge de WhatsApp i dir que vens
de part d’algú”, afirma per afegir que
alguns venedors prefereixen els SMS
per seguretat. Un cop establert el con-
tacte, relata el Dídac, el venedor pre-
gunta “quantes entrades vols” per refe-
rir-se als grams de cocaïna.  “Fa temps,

tenia un camell que em preguntava
quants pantalons volia... És bastant
sospitós que algú a les tres de la mati-
nada et parli de pantalons”, diu rient.
Els venedors prefereixen anar a casa
del consumidor, perquè al carrer hi ha
càmeres. “Res de parcs ni cantonades”,
explica. També venen en cotxe. “Hi pu-
ges, fan una volta, et donen la droga i
et deixen en un altre punt”, relata.  
Tot i que no és habitual, ell ha po-

gut anar al pis d’algun dels seus ve-
nedors de confiança i l’escena està
lluny de les pel·lícules de gàngsters.
“T’obren la porta i veus els seus dos
fills corrent pel saló... Et porten a la
cuina, on tenen un pot de ColaCao i
50 grams de cocaïna a dins”, conclou.  

Així es compra

PER QUÈ LA METRÒPOLI?
L’Estat espanyol és el desè país del
món on més cocaïna hi ha i, per
darrere de Bèlgica i dels Països
Baixos, el tercer d’Europa. Alho-
ra, Barcelona és un dels principals
ports d’entrada d’aquesta droga al
continent. Així ho confirma un es-
tudi de l’Oficina de Nacions Uni-
des contra la Droga i el Delicte
(UNODC), que assegura que, de
cada 100 quilos d’aquesta droga al
món, quasi tres són a l’Estat. És
una xifra notable si tenim en
compte que el 41% de la cocaïna
és a Colòmbia, l’11% als Estats
Units i vora el 6% a l’Equador i al
Brasil, respectivament. 

El professor de Fenomenologia
Criminal Ricardo Magaz alerta
que “Espanya rep droga de tot el
món que s’introdueix per Galícia,
Algesires, València i Barcelona”.  De
fet, durant l’any 2020, segons l’U-
NODC, la policia va confiscar més
de 3.000 quilos de cocaïna a la me-
tròpoli. Sense anar més lluny, el
passat 31 de gener se’n van inter-
venir 1.340 al Port de Barcelona ca-
muflats en un carregament de ca-
cau provinent de l’Equador. El
maig del 2022 van ser 1.500 els
quilos intervinguts que venien del
Panamà. Són dues de les opera-
cions en les quals se n’ha trobat
més en la darrera dècada.

Montserrat Iglesias-Lucía, di-
rectora de l’Escola de Prevenció i
Seguretat Integral de la UAB,
aprofundeix en la idea i assegura
que “Barcelona és estratègica per
al tràfic de cocaïna, perquè a més
de les vies d’accés àrees i terrestres,
té la marítima”. “Això fa que sigui
un port d’entrada de la droga,
tant per abastir la ciutat com per
a la resta d’Europa”, afegeix. Per la
seva banda, Magaz afirma que
normalment la droga ve en els con-
tenidors de vaixells de càrrega o en
embarcacions dels mateixos nar-
cotraficants. En el primer cas, els
delinqüents subornen treballa-
dors del port perquè facin com qui
no ho veu quan algú va a buscar el
contenidor amb la droga. “És el
que s’anomena tècnica del ganxo
cec”, afirma Magaz. En un port
com el de Barcelona, en el qual
cada any arriben 3,3 milions de
contenidors, és quasi impossible
detectar les entrades il·legals.

Alhora, l’Estat espanyol, els
Països Baixos i Bèlgica són els cen-
tres de distribució d’aquesta dro-
ga. L’Europol diu que en el cas es-
tatal això té a veure amb la pro-
ximitat històrica i lingüística amb
Llatinoamèrica i amb la recon-
versió de les rutes utilitzades per
al tràfic d’haixix amb el nord d’À-
frica per moure la cocaïna. 

A diferència d'altres
drogues com l'heroïna
o la metamfetamina, 
la cocaïna és una
substància de preu
elevat relacionada 
amb les classes 
socials altes

UN MERCAT AMB MÚSCUL
Quan va esclatar la pandèmia i es
van establir confinaments, a En-
ergy Control va haver-hi preocu-
pació. Pensaven que hi hauria
menys circulació de droga i, per
tant, més adulteració i més riscos
per a la salut dels consumidors. No
va ser així. “El 2018 i el 2019 hi va
haver més o menys el doble de
producció de cocaïna a Colòmbia,
i la droga que arribava a casa
nostra era més pura”, explica
Ventura. Això, sumat a la crisi pel
coronavirus, feia preveure pro-
blemes en les vies de subminis-
trament, però l’organització va
veure que “els productors i les ru-
tes de distribució són molt resis-
tents i no han hagut de rebaixar la
puresa de la cocaïna”.

El preu d’aquesta substància
també mostra com és d’imper-
torbable el mercat de la droga. Se-
gons dades d’Eurostat, el gram de
cocaïna que es ven al carrer ron-
da els 60 euros de mitjana, un dels
preus més baixos dels darrers 30
anys. També un dels preus més
baixos de tota Europa. Dit d’una
altra manera, el preu de la droga
no va patir cap efecte per la pan-
dèmia, com tampoc es veu afectat
per la inflació o per la geopolítica.  

Tot això preocupa Palacios,
que considera que la presència d’a-

questa droga a Catalunya és cada
vegada més gran. “El perill és
que es tracta d’una substància
que dona molts diners, i les màfies,
quan s’enriqueixen, compren ar-
mes de foc per protegir-se”, diu.
Per contra, lamenta, els recursos
que es destinen a perseguir la
distribució de cocaïna van a la bai-
xa. “A diferència de la marihuana,
que genera olor i malestar, o els
narcopisos, que van associats a la
marginalitat, la cocaïna és una
droga que no encén les alarmes i,
per aquest motiu, els caps dels
Mossos no hi posen recursos”, afir-
ma. A més, per perseguir-la calen
molts recursos, com agents a peu
de carrer que puguin obtenir in-
formació en bars o fer escoltes te-
lefòniques. “Sis mesos d’investi-
gació acaben amb dos detinguts i
només mig quilo de cocaïna”, ex-
plica. “Els caps es guien per les es-
tadístiques i no volen dedicar re-
cursos a una feina que dona pocs
resultats mediàtics”, denuncia.
“Si es fes una investigació com la
que es va fer al Parlament britànic,
s’ho prendrien més seriosament”,
sentencia.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Els sindicats dels
Mossos d’Esquadra
denuncien que els caps
del cos policial no fan
esforços per perseguir
el tràfic de cocaïna
perquè donen pocs
resultats mediàtics

"T'obren la porta i veus els seus dos fills corrent 
pel saló... Et porten a la cuina, on tenen un pot 

de ColaCao i 50 grams de cocaïna a dins"
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Homenatgen Josep Nogué
pel seu impuls a la Viquipèdia
RECONEIXEMENT4Amical Wi-
kimedia ha nomenat Josep No-
gué i Felip membre d’honor de
l’entitat en reconeixement de la
seva trajectòria a l’associació in-
dependent de voluntaris en pro
de la llengua catalana i el conei-
xement lliure a través de la pro-
moció de la Viquipèdia.

Nogué ha estat distingit, no
només com a soci fundacional i
per haver estat tresorer entre el
2009 –quan es va crear l’entitat–
i el 2016, sinó també per la seva
contribució a les successives
juntes de manera “constant,
atenta i desinteressada”.

“En Josep ha estat un dels
principals pilars de l’entitat des
del seu origen, un garant dels va-
lors d’Amical Wikimedia, el ca-
talà, el coneixement lliure i el vo-

luntariat. De manera desinte-
ressada ha posat els seus conei-
xements i el seu temps al servei
de l’entitat sempre que ha fet fal-
ta”, va destacar el president de
l’associació, Miquel Codolar,
durant l’acte d’homenatge, ce-
lebrat el 2 de febrer. 

LLARGA TRAJECTÒRIA LOCAL
Tot i haver nascut a Igualada, la
vinculació de Nogué amb Cor-
nellà és molt forta. Hi viu des del
1972 i ha format part de diverses
entitats socials, sindicals i ve-
ïnals. A més, el 1979 va ser inte-
grant de la candidatura del PSUC
a les primeres eleccions muni-
cipals de la democràcia, i va ex-
ercir com a tinent d’alcaldia
d’Hisenda fins al 1985, i de Go-
vernació fins al 1987. 

SOLIDARITAT4La Botiga Soli-
dària va atendre 2.738 persones
durant l’any passat. Es tracta d’u-
na xifra lleugerament inferior a
la del 2021, quan es va ajudar
3.075 veïns. Són dades de balanç
del servei que proporciona l’A-
juntament, que va posar aques-
ta iniciativa en marxa fa una dè-
cada en col·laboració amb enti-
tats de la ciutat. 

Les prop de 3.000 persones
ateses el 2022 formen part de 979
famílies, beneficiàries de fins a
6.000 entregues d’aliments. Els
perfils de les persones que es van
acostar a la Botiga Solidària són
veïns de 25 a 64 anys amb infants
menors i pocs recursos econò-
mics. De fet, aquest projecte so-
lidari va arrencar per donar res-
posta al creixement de la de-
manda de menjar de primera
necessitat per part d’un sector de
la població colpit pels efectes de
la crisi del 2008. 

TONES DE SOLIDARITAT
Els equips professionals dels
serveis socials municipals i de
Càritas són els encarregats de va-
lorar i tramitar l’accés a aquests
aliments, determinant la quan-
titat que en rep cada família. Ac-
tualment, la Botiga Solidària
lliura cistelles amb aliments bà-

sics a unes 62 famílies cada dia
de repartiment, que són els di-
lluns, dimecres i dijous de qua-
tre a set de la tarda. 

L’any passat la Botiga Soli-
dària va rebre prop de 300 tones
d’aliments procedents bona part
del Banc dels Aliments -en con-
cret, 79 tones- i de la Unió Eu-
ropea -69 tones-, tot i que tam-
bé se’n van rebre per part de la
col·laboració ciutadana i de les
entitats, mercats i escoles -42 to-
nes-, mentre que les tones res-
tants van ser aliments comprats
directament per la botiga. Sen-
se anar més lluny, des de l’A-

juntament destaquen que aques-
ta col·laboració ciutadana ha es-
tat “clau” per afrontar els mo-
ments de més dificultats econò-
miques i socials. 

En general, els productes més
demandats per les famílies són la
llet de continuació per a nadons,
seguida pels de neteja i d’higiene
personal. Tanmateix, també es
poden fer aportacions monetàries
al compte ES83 2100 0506 1202
0015 5975. Per ser voluntari, cal
dirigir-se al carrer Mossèn An-
dreu 17 o bé trucar al telèfon 93
376 28 00 o enviar un correu a
puntvolisol@gmail.com.

L’any passat la botiga va ajudar 979 famílies. Foto: Botiga Solidària

La Botiga Solidària atén prop
de 3.000 persones en un any

Nogué, durant l’homenatge a la biblioteca Marta Mata. Foto: Wikimedia
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María del Valle és una escripto-
ra i periodista cornellanenca
que el desembre del 2019 va
ser diagnosticada amb càncer de
mama. “Tenia un batibull d’e-
mocions que vaig haver d’anar
ordenant”, explica en una con-
versa amb aquesta publicació.
Arran del diagnòstic, la María va
començar a escriure un dietari de
les visites que, de retruc, li va ser-
vir de “teràpia”. I ho va fer enmig
d’una pandèmia, que li va com-
portar una aturada del tracta-
ment durant tres setmanes.

Precisament aquest diari és la
base de La vida en pausa, un lli-
bre on explica la seva experièn-
cia amb la malaltia. L’afecció ja
ha remès, celebra la María, però
no les seves ganes de contar per
on ha passat, amb la voluntat
d’ajudar a unes altres pacients.

SENSE FILTRES
I aquest és el principal valor de
l’obra de la María, la naturalitat
a l’hora d’abordar una qüestió
delicada. “Que una pacient par-
li de tu a tu pot ajudar-ne a
unes altres i a les seves famílies”,

reflexiona l’autora del llibre, que
remarca que hi ha anotat “detalls
dels quals no es parla” relacio-
nats amb la malaltia. 

Sempre, això sí, defugint d’e-
tiquetes i llocs comuns del pro-
cés de tractament. “El càncer de
mama és dur i tindràs moments
durs i uns altres de més bons”,
reconeix la María, que descriu tot
plegat com una “muntanya rus-
sa d’emocions”, fet pel qual posa
èmfasi en la idea d’acompanyar
el pacient i fer-li costat en aquest
procés de recuperació.

En aquest sentit, la pandèmia
va aportar-li un aspecte positiu,
que era precisament el fet que la
família hagués d’estar confinada
amb ella a casa. “Em vaig sentir
molt emparada”, assenyala. 

Aquest llibre, a més de tenir
vocació d’ajudar a persones que
estan passant pel tràngol d’un
càncer, dedica una part de cada
venda a la investigació. En con-
cret, a un programa de l’Institut
d’Investigació Biomèdica de Bell-
vitge (IDIBELL) per a la pre-
venció de la malaltia.  

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

Orgull de barri: els Estopa 
es despullen a ‘Lo de Évole’

TELEVISIÓ4Els germans Mu-
ñoz, Estopa, van protagonitzar
l’arrencada de la nova tempora-
da del programa Lo de Évole,
que es va emetre el 12 de febrer.
El duo cornellanenc va estar
acompanyat per un paisà, el
presentador de l’espai i perio-
dista Jordi Évole, que va man-
tenir una conversa oberta i fran-
ca amb els dos germans. 

El rerefons de l’entrevista
era un viatge dels tres cornella-
nencs en un Ford Escort pel de-
sert dels Monegros. Un road
trip en el qual van trobar-se
vells amics com Albert Pla, re-
convertit a Guàrdia Civil. 

Però com acostumen a fer els
Muñoz, l’entrevista va servir per
mostrar el seu orgull de ciutat i
de barri, Sant Ildefons. “Estem

orgullosos de ser xarnegos i de
barri humil”, va destacar David,
que va posar de manifest la seva
proximitat amb la família. En
aquest sentit, el cantant va des-
criure el seu germà José com el
seu “muso”, ja que sense ell, tal
com va dir, les seves lletres “se-
rien una merda”.

DEVOCIÓ FAMILIAR
Sobre el tema de la família, els
Estopa van reconèixer que els
amoïna pensar en el dia que els
seus pares ja no hi siguin. “Jo
sempre penso que el meu pare és
etern”, va dir el David.

Per altra banda, els dos ger-
mans van destacar el paper que
han jugat les seves parelles per
evitar que l’èxit i la fama els hi
pugés al cap. El llibre va ser presentat a l’octubre a la biblioteca Teresa Pàmies. Foto cedida

‘La vida en pausa’: el càncer 
de mama explicat de tu a tu

El programa va transcórrer en un Ford Escort als Monegros. Foto: Lo de Évole
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Comerç

Cornellà estudia afegir-se al club
de les ciutats metropolitanes que
tenen moneda local. Bé, millor
dit, ho fan una trentena d’alum-
nes de grau superior de l’institut
Esteve Terradas, que aquest curs
tenen entre mans un projecte
real, Potenciem Cornellà, per
dotar la ciutat de la seva pròpia
moneda, tal com ha fet Santa Co-
loma de Gramenet, Sant Feliu o,
més a prop, Viladecans. Sense
anar més lluny, els estudiants es-
tan rebent consells dels impul-
sors del Vilawatt a la ciutat veïna.

Els alumnes treballen amb
tres professors del centre, Rafa
Segura, Gerard García i Carla
Bertolín, que els dirigeixen i
ajuden a complir el seu objectiu.
Però, més enllà d’aconseguir fi-
nalment que la ciutat compti
amb la seva pròpia moneda, el

realment important és “el tra-
jecte”, tal com assenyala Segura. 

Ara per ara, la voluntat de l’a-
lumnat i el professorat és reco-
llir “dades reals” per presentar-
les a l’Ajuntament –des d’on
confirmen que estan al cas de la
iniciativa– i intentar fer realitat
la moneda. I tot i que aquesta de-
cisió no depèn d’ells, el cert és
que els projectes que porten a
terme els alumnes d’aquest ins-
titut solen arribar a bon port: fa
dos anys van inventar una be-
guda energètica, Dynamic, men-
tre que el curs passat van crear
una beguda isotònica i una mar-
ca de roba esportiva que encara
es pot adquirir. 

CONSULTA ALS COMERÇOS
Ara per ara, els estudiants estan
visitant comerços de la ciutat
per presentar la iniciativa. La
voluntat d’aquestes trobades és
temptejar els comerços per de-
terminar quants estarien dispo-
sats a fer servir la moneda local.

De moment, la gran majoria es-
tan donant el vistiplau al projec-
te, segons expliquen els mateixos
alumnes a aquest periodista. 

De fet, els estudiants estan
fent servir la base de dades amb
les més de 400 botigues adheri-
des a la campanya de targetes
moneder que subvenciona l’A-

juntament per fomentar les com-
pres a la ciutat. I aquest projec-
te proposa que una part de les
subvencions que el consistori
atorga al comerç siguin en mo-
neda local, que equival a l’euro i
estaria controlada pel Banc d’Es-
panya. Amb tot, la voluntat és
afavorir la facturació local i re-

duir les importacions. Però la
gran pregunta ara és el nom
que duran els diners cornella-
nencs. De moment, els estu-
diants estan recollint les pro-
postes dels comerciants, que se-
gons expliquen estan molt rela-
cionades amb els elements pa-
trimonials i històrics de la ciutat. 

Diferents sessions celebrades per impulsar el projecte. Fotos: Potenciem Cornellà

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

Unamoneda local per a Cornellà
» Estudiants de l’Esteve Terradas treballen per crear uns diners que només es puguin emprar a la ciutat

» L’objectiu és enfortir el comerç, impulsar el sentiment de comunitat i afavorir la sostenibilitat

Guardó | Premis a la innovació en l’àmbit del Comerç
La segona edició dels Premis a la Innovació Empresarial Metropolitana ja està en marxa. Ja es poden
presentar candidatures per optar als 18.000 euros de recompensa. Les categories premien la millor

iniciativa impulsada per dones, la millor en l’àmbit del Comerç i la millor relacionada amb la indústria 4.0. 
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Esports Futbol | La UE Cornellà visita el Club Atlético Osasuna B                                                                   
El conjunt de Gonzalo Riutort visitarà el pròxim diumenge 26 de febrer el Club

Atlético Osasuna B, en partit corresponent a la 25a jornada de la 1a RFEF. La UE
Cornellà hi arribarà després d'empatar (0-0) contra el CF Intercity el passat dia 19.

"Al carrer hi ha gent que em mira
i m'assenyala. Quan m'aixeco
del seient del metro, gairebé
tothom m'observa... Persones
que no em coneixen de res
m'han preguntat quant faig d'al-
çada i m'han arribat a dir que em
costaria molt trobar parella, i no
és pas cert... De petita patia molt
amb aquestes coses. Ara he après
a conviure amb això i ignorar-
ho", reconeix Mar Pacheco (Bar-
celona, 2002), pivot del Club Jo-
ventut Badalona (1,88 metres).

La pratenca visibilitza un
món gairebé invisible: ser una
dona alta. "En general, l'alçada es
veu com una virtut, i no nego que
ho sigui, i per aquest motiu mol-
ta gent se sent amb la llibertat de
fer-te qualsevol comentari", con-
tinua Pacheco, que fa un 45-46
de peu i que en una botiga con-
vencional no troba sabatilles de
dona. "No n'hi ha ni del 43. A ma
mare, l'Alba Estruch, ja li costa
molt trobar-ne del 42,5...", la-
menta. "Per sort", a l'entrevista-
da no li agraden les sandàlies i va
a tot arreu amb vambes o botes
unisex. "Si volgués comprar sa-
bates boniques, ho hauria de fer
per internet i d'altres països.
Són molt cares", afegeix.

Amb el temps, el bàsquet la
va ajudar a "normalitzar i apre-
ciar" la seva alçada. No pensava
el mateix en els seus inicis a l'Es-
cola Mare de Déu del Carme, al
Prat. Hi va començar "de rebot",
perquè s'hi van apuntar les seves
amistats i va fer el mateix quan

va marxar al CB Prat, on per pri-
mer cop va jugar només amb i
contra noies: "Ja era infantil i era
fer un pas més en el bàsquet, que
m'agradava. M'hi van ensenyar
els conceptes més bàsics, com la
passada o saber estructurar el joc
a la pista, i és un dels meus
equips favorits perquè hi havia
amigues del col·legi amb qui
encara mantinc el vincle".

25 PUNTS
Reviu les seves emocions de
després del primer partit de la
seva última temporada al CB
Prat. Es va quedar asseguda a la
banqueta i s'anava repetint: "Què
acaba de passar?". Mai s'havia
considerat bona, "era alta i ana-
va fent", però acabava d'anotar
25 punts... "Mar, tranquil·la,
crec que has tingut la sort del pri-
mer matx", li va comentar l'en-
trenador, Armand Dimas, potser
perquè relativitzés un fet que
acabaria sent habitual tot el curs.
Pacheco es va moure entre els 15
i els 25 punts per partit. "L'Ar-
mand va saber gestionar molt bé
la situació i em va ajudar i rega-
lar molts recursos. És un tècnic
i un formador extraordinari, i em
va fer veure que podia arribar a
ser una bona jugadora", agraeix.

Al Barça CBS, a Sant Feliu de
Llobregat i ja a Preferent, va sa-
ber apreciar la seva alçada. Ja se
sentia una privilegiada per ser la
torre de la pista: "Pensava que ser
alta era el millor". De nou, Pac-
heco va coincidir amb un entre-
nador especial, Mateo Rubio:
"Em va transmetre una confian-
ça que jo no sabia que tenia i em
va ajudar a superar-me i veure
que em mereixia jugar allà".

A la pivot li va costar un
temps adaptar-se a un nivell su-
perior i trobava a faltar les seves
amigues del Prat. És una pota-
blava orgullosa: "No tinc la sen-
sació de viure en una ciutat per-
què, sobretot al nucli antic i als
carrers més principals, coneixes
gairebé tothom. És com un poble
petit. El Prat és molt acollidor".

Els seus dos últims cursos al
Barça CBS, al júnior de Josep
Gómez, també doblava amb el
primer equip i l'últim s'entre-
nava molt més amb les grans. "A
vegades em sentia com desvin-
culada de les meves company-
es del júnior perquè no hi pas-
sava prou hores. No m'ha agra-
dat mai entrenar-me amb dos
grups alhora. Necessito cen-
trar-me en un", confessa.

Perfeccionista i inesgotable,
Pacheco vivia cada error com
una tragèdia i s'empipava molt
amb ella mateixa. A Cornellà va
aprendre a gestionar molt millor

les seves emocions i digerir els
desencerts. "Tothom s'equivoca
i no passa res. Pocs clubs et
transmeten aquesta mirada i
energia com el Basket Almeda,
on aprens a veure i viure cada
cistella, cada defensa i cada tir
com si fossin els últims. Asse-
guda pateixes i gaudeixes com les
qui són a la pista", destaca.

El seu creixement l'últim
any, el curs passat, a Cornellà va
ser espectacular: va passar d'a-
nar a buscar el rebot amb dub-
tes a fer-ho convençuda, amb ga-
nes de menjar-se el món. Una
progressió que va més enllà de
les estadístiques: de 3,7 rebots en
18:22 minuts a 5 captures en
19:06. "Les companyes, el cos
tècnic i fer tecnificació, que sem-
pre m'ha encantat, em van donar
confiança. Vam treballar molt la
coordinació, els moviments sota
el cèrcol...", recorda.

Dir adeu al Basket Almeda li
va costar molt perquè s'hi sen-

tia molt còmoda i a gust. "Però
la proposta de la Penya era
molt engrescadora i, malgrat les
meves pors, no volia quedar-me
amb l'espineta de no haver-la
aprofitat", confessa Pacheco,
que no sabia si estava prepara-
da per jugar a la Lliga Femeni-
na Challenge i amb i contra
jugadores amb tanta experièn-
cia, i per dedicar-li al bàsquet
moltes més hores d'entrena-
ment i viatges. A la categoria
només hi ha un altre equip ca-
talà, el Lima Horta Bàsquet, i ja
l'han visitat.

Surt de pressa de la universi-
tat, on estudia tercer de Ciències
Polítiques i de l'Administració,
dina a correcuita i es prepara la
motxilla per anar a exercitar-se
amb l'equip. "Els horaris dels en-
trenaments són excel·lents i et
permeten tenir part de la tarda
lliure per estudiar o fer el que si-
gui", comparteix. S'explica tan bé
i amb tanta passió que podria ser
una gran professora. 

Els primers dies es va perdre
moltes vegades per l'Olímpic
buscant el gimnàs i ara el que vol
trobar és més confiança en el seu
tir. Jordi Vizcaíno l'insisteix per-
què llenci molt més. "Quan tinc
la pilota, miro a qui passar-la i en
Vizcaíno em demana que miri
més el cèrcol... Ell i la resta d'en-
trenadors em repeteixen que tinc
bona mecànica i que puc aixecar
el tir perfectament, i amb la mà-
quina de tir treballo, sobretot, el
llançament de mitja distància i
també m'intenten potenciar el tri-
ple... Em noto amb més con-
fiança. Sé que si la fallo, no pas-
sa res. Tothom falla", conclou
Pacheco, que no para de créixer.

Toni Delgado
CORNELLÀ

El creixementdeMarPacheco
» Després d’un gran curs al Basket Almeda, l’exjugadora del CB Prat juga a Lliga Femenina Challenge
» “Al carrer hi ha gent que em mira i m’assenyala per la meva alçada”, confessa la pivot de la Penya 

Mar Pacheco, pivot del Club Joventut Badalona. Foto: David Grau



21 | 

líniacornellà.catFebrer 2023Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
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Quatre escaladores estan a mitja as-
censió del Fitzroy, una de les vies d’es-
calada més complicades del món i mai
assolida per una cordada femenina. El
mal temps les ha fet aturar i, mentre es-
peren que les condicions millorin, sor-
geixen problemes inesperats que les fan
dubtar de si tirar endavant o rendir-se. 

Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

Fitzroy
Jordi Galceran i Sergi Belbel

El cantant Guillem Roma vol “convertir les
coses quotidianes en extraordinàries”. Ho
ha dit en una entrevista concedida a
l’ACN amb motiu de la publicació del seu
cinquè disc, Postureo real (U98 Music). En
aquest treball parla de l’amor, les amis-
tats i, com indica el títol, del postureig
que impregna les xarxes socials i, de re-
truc, el dia a dia de la societat actual.

Música

Segle VIII. El cristianisme s’escampa per Eu-
ropa mentre les creences paganes des-
apareixen. Tot i això, un líder demana aju-
da a una deessa ancestral. Fa un pacte de
sang amb ella i derrota l’enemic a canvi
de la seva vida. Anys més tard, el seu fill
Eneko vol recuperar el cos del pare per en-
terrar-lo de forma cristiana. Necessitarà,
però, l’ajuda d’Irati, la pagana del poble.

Pelis i sèries

Irati
Paul Urkijo Alijo

Postureo real
Guillem Roma

El Prado a Barcelona
Un total de 173 peces de la col·lecció del Museu del Pra-
do han aterrat a Barcelona. El CaixaForum de la capital

catalana acull una exposició dedicada al retrat del segle
XIX, amb obres d’artistes com Goya, Sorolla, Fortuny o
Madrazo, entre d’altres. La mostra, que es podrà visitar
fins al 4 de juny, té sis eixos temàtics, tal com detalla

l’ACN. Concretament, aquests àmbits són la descoberta
de la imatge, els retrats i autoretrats d’artistes, la imatge
de la mort, l’artista al seu estudi, la imatge del poder i

les identitats i imatges d’escriptors, músics i actors. 

Quan Joel Díaz va anunciar que deixava de presen-
tar el Zona Franca (el late show de TV3) com a res-
posta a l’acomiadament de Manel Vidal per un

acudit, tothom va assumir que el programa des-
apareixeria. La cadena, però, va decidir intentar per
totes les vies trobar-li un substitut perquè el pro-

jecte tirés endavant. El problema és que van topar
amb moltes respostes negatives, com ara les d’Is-
ma Juárez o d’Elisenda Pineda. Molta gent es pre-
guntava qui seria el valent o valenta que accepta-
ria aquest relleu, tenint en compte la previsible

allau de crítiques que rebria. Doncs Danae Boronat
(Tarragona, 1985) s’hi ha atrevit. Una periodista es-
portiva presentant un programa d’humor? “I per

què no?”, es deu haver dit a si mateixa Boronat, que
ja té experiència a trencar barreres: va ser la prime-
ra dona a narrar un partit de la Lliga en televisió. A

més, Joel Díaz li ha donat suport públicament.

D A N A E  B O R O N A TQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser periodista esportiva
Va ser la primera dona a narrar en TV un partit de la Lliga

Famosos

Acceptar presentar el ‘Zona Franca’
Després de la sonada i polèmica dimissió de Joel Díaz

Suport de Joel Díaz
Enmig de les crítiques d’alguns usuaris indignats

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Eugene Schieffelin és ric, singular i afi-
cionat als ocells. La seva germana i la seva
dona, amants devotes de Shakespeare.
Els seus amics, membres d’una Societat
més desfasada que científica que somia
omplir d’ocells europeus els cels nova-
iorquesos. Nova York, una ciutat que en-
cara no s’assembla a ella mateixa, l’es-
cenari ideal per a qualsevol bogeria.

Llibres

El boig dels ocells
Care Santos

|Akka Arrh
Aquesta versió modernitzada d’un projecte dels 80 ofereix una

experiència shooter arcade psicodèlica. Per a PC, PS, Switch i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MOBILIARI

La llum solar no només beneficia la vista; 
també potencia la concentració dels treballadors

SOROLL

LLUM

TEMPERATURA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT LABORAL

Quan pensem en salut laboral ens ve al cap la prevenció
de riscos laborals. Però aquestes inspeccions se centren
a evitar els riscos més evidents associats a les diferents

activitats professionals. Poques vegades es fixen en l’entorn la-
boral, en els elements que ens rodegen i que afecten la nostra
salut, tot i que no representen un risc directe. A més, són detalls
que també afecten el rendiment, perquè està comprovat que
un entorn laboral ben dissenyat afavoreix la productivitat. 

La majoria d’empreses garanteixen uns mínims, els especifi-
cats per llei, però la majoria no prioritzen criteris de salut ni de
sostenibilitat, molt relacionada amb la qualitat de vida, a l’hora
de dissenyar els espais laborals. Hi ha una gran conscienciació
sobre l’eficiència energètica i sobre la ventilació dels edificis,
però, en canvi, hi ha poca preocupació pels materials amb què
està fet el mobiliari, que haurien de ser tan naturals com sigui
possible. Tampoc som conscients de la importància de treballar
en un entorn silenciós o, com a mínim, sense sorolls que ens al-
terin. O del paper tan important que juguen les plantes en la
nostra salut emocional a la feina.      

La salut també és productiva

Els paviments, les moquetes i les mampares 
s’han d’elaborar amb productes naturals o reciclats

Les claus

Les oficines diàfanes estan de moda, però cal separar
els espais amb paravents per reduir el soroll

La temperatura ideal és d’entre 21 i 23 graus 
i s’ha de mantenir de la forma més natural possible
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